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Tárgy:   A Szebb Környezetünkért Egyesület környezetvédelmi javaslatai Pilisvörösvár integrált 

városfejlesztési stratégiájához 

 

Tisztelt Önkormányzat! 

 

A  Szebb  Környezetünkért  Egyesület  örömmel  vesz  részt  az  integrált  városfejlesztési  stratégia 

kidolgozásában. Alábbi  levelünkben azokat a  legfontosabb  javaslatokat  foglaltuk össze, amikről úgy 

gondoljuk,  hogy  megvalósításuk  hosszú  távon  is  hozzájárul  a  város  lakosságának  egészségéhez, 

jóllétéhez. 

A  legfontosabb  cél,  hogy  még  időben  felkészüljünk  a  természeti  környezet  változásaira,  hogy 
életminőségünk ne romoljon. 

Mivel a klímaváltozás veszélyeinek azok a városi emberek vannak leginkább kitéve, akiknek 

‐ lakókörnyezetük burkolattal van ellátva (hőhullámok), 

‐ hegyoldalba építkeztek (földcsuszamlás), 

‐ erdő közelében van az otthonuk (erdőtűz), 

‐ vízfolyások közelében van az otthonuk, 

‐ rosszul kezelt, törékeny vagy sekély gyökerű fák közelében tartózkodnak, 

‐ élelmezésben erősen függenek más vidékektől, 

‐ vízellátásuk és energiaellátásuk eleve túlterhelt rendszertől függ, 

 

a városfejlesztési stratégiának tartalmaznia kell olyan elemeket, amelyek alkalmasak ezen veszélyek 
elhárítására és egy önálló, fenntartható rendszer kiépítésére. 

 

Az Önkormányzat szervezetéhez, működéséhez kapcsolódó javaslatok 

‐ Javasoljuk, hogy az Önkormányzat csatlakozzon a Klímabarát Települések Szövetségéhez vagy a 

Polgármesterek Szövetségéhez (mindkettő a klímaválságra való felkészüléssel foglalkozik, abban 

segít). 

‐ Javasoljuk egy  Fenntartható Energia‐ és Klímaakciótervet  kidolgozását. Az Energiaklub például 

több városnak és budapesti kerületnek (Szeged, Salgótarján, Sárvár, Ferencváros, Zugló, Kispest, 

stb.) dolgozott már ki ilyen tervet. 
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‐ Nagyon  jó  kezdeményezésnek  indult  az  óvodák  napelemmel  való  ellátása,  szeretnénk,  ha 

folytatódna a többi középületen is. A városi Energia önellátás megvalósítását (ld.: Modern Városok 

program, Önfenntartó városok, Pilisi Önfenntartó Kistérség)  szem előtt  tartva első  lépésben a 

fogyasztást kell csökkenteni.  

‐ A körforgásos gazdálkodást és a zöld megoldásokat részesítse előnyben az önkormányzat a helyi 

vállalkozóknál, és ösztönzésképpen differenciálja az iparűzési adót. 

 

A zöldterületek védelméhez kapcsolódó javaslatok  

A  Pilisvörösvári‐medence  klímavédelme  kiemelt  jelentőségű,  védekezni  kell  a  melegedés  és  a 

hőhullámok ellen, a vízterek túlmelegedése ellen, ezért a zöldfelület megőrzése nagyon fontos.  

Szeretnénk, ha az önkormányzat vigyázna a közösség meglévő zöld területeire, mert ezzel a lakosság 

egészségére is vigyáz. 

‐ Szeretnénk  javasolni a Lőcsei utcai Hajószikla védetté nyilvánítását az  itt  található nagy számú 

védett  növény  (pl.sárga  kövirózsa,  kései  szegfű,  árlevelű  len  stb.)  és  a  szikla  kultúrtörténeti 

szerepére hivatkozva. 

‐ A Búcsú teret, a Táncsics utcai rét (Szegfűskertek) területét semmiképp nem javasoljuk beépíteni. 

Ez a két zöld felület a város jó levegője, alacsonyabb nyári hőmérséklete szempontjából jelentős 

természeti  értékünk.  Javasoljuk  egy  a  természetes  környezetbe  belesimuló  „Senior  park” 

kialakítását, ahol az idősek találkozására, sportmozgására adódik lehetőség, lehetnének itt sétáló 

utak,  tanösvény  a  réten,  bemutatva  ennek  a  természetközeli  helynek  az  élővilágát.  Ezekre  a 

helyekre ültethetnénk fákat a vörösvári csecsemők születése alkalmából, ide is ajánlhatnának fel 

például a vörösváriak padokat, stb. 

‐ Nem javasoljuk a helyi építési szabályzat módosításával a lovarda feletti rét és a kemping területén 

a lehetséges beépíthetőség növelését.  

‐ Az erdő alatti  területek beépítését azért  sem  támogatjuk, mert a  szárazodó klíma miatt nő az 

erdőtüzek esélye, és ezek a területek stratégiailag fontosak lehetnek a védekezésben. 

‐ Szeretnénk, ha a  tavak környékén a már kidolgozott  tájhasználati koncepció érvényesülne   és 

kezelési terv biztosítaná az itteni élővilág fennmaradását. 

‐ Nem javasoljuk a Kacsa‐tó melletti területet közösségi térnek, mert nem egy nyitott tér, ami nagy 

tömegek  befogadására  alkalmas.  Zárt  rendezvények  számara  az  önkormányzat  ne  egy  védett 

terület leburkolását válassza! Ez teljesen szembe megy Egyesületünk elveivel! Szüntesse meg az 

önkormányzat itt a viakolorozás előkészítését és állítsa helyre a füves területet! 

‐ Legyen  Pilisvörösvárnak  főkertésze  (erdésze,  településmérnöke),  aki  biztosítja  a  zöldebb 

szemléletet,  és  a  talán  kevésbé  látványos,  de  ésszerűbb  kertészeti  megoldásokat.  Ajánlott 

fakataszter  készítése,  legalább  a  jelenleg  védett  fák,  fasorok  részletes  felmérése.  Szakszerű 

állagmegóvás és kezelések lennének szükségesek, hogy kevesebb legyen a fapusztulás, és a faágak 

lehasadása kevesebb kárt okozzon. 
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‐ Fontos  lenne  az  invazív  növényzet  visszaszorítása  a  közterületekről,  különösen  a  védett 

területekről. A lombozat komposztálható, a faanyag a rászorulóknak segítség a téli időszakban. 

‐ Javasoljuk, hogy az Önkormányzat jelölje ki az egyik tavat strandnak, tisztítsa ki, és határozza meg, 

hogy  csak  strandolásra  lehessen  használni.  Mindezt  úgy  javasoljuk  megvalósítani,  hogy  a 

legkevesebb  zavart okozzuk a  többi  tó állatvilágában  (Nagy  Júlia, építész, diplomamunkájában 

kidolgozott egy lehetséges változatot). 

‐ Folytassák a faültetési programot lakossági összefogással. A kiültetett fák ápolásába, öntözésébe 

vonják  be  a  lakosságot.  A  fákat  szakszerűen  ültessék,  lehetőleg  kerülni  kell  a  konténeres 

beültetést.   A  faültetés  elsődleges  célja  a  hőhullámok  hatásának  csökkentése,  ezért  a  lehető 

legolcsóbb és leghatékonyabb megoldást kell választani, például az ipartelep utcának fásítása. (az 

olcsó és hatékony megoldások megvalósításához például a „10 millió fa” kezdeményezésnek  jó 

szakmai javaslatai vannak),  

‐ Nagyon  fontos  a  vízelvezetés  megoldása  az  egész  városban,  tekintettel  az  özönvízszerű 

esőzésekre.  A növényzet megtartása is segít az elvezetésben és a párologtatásban, ezért kerülni 

kell az egybefüggő mesterséges burkolatok építését. 

‐ Javasoljuk kisebb záportározók létesítését lakókörzetenként. 

 

Építéshez, építkezéshez kapcsolódó javaslatok 

‐ Javasoljuk, hogy a helyi építési szabályzatban részesítsék előnyben a sorház, ikerház formát, mert 

az ilyen épületekben kevesebb fűtésre van szükség, így kevesebb ezek CO2 kibocsátása. Az ilyen 

beépítés  során  a  zöldterület  is  nagyobb  lehet  (például  a  sorházak  egy  speciális  formája,  a 

mezővárosi beépítés esetén)  

‐ A további parcellázásokat ésszerűen csökkentsék. 

‐ Minden építkezéskor kötelezően írják elő lombos fa ültetését, szabályozzák és nagyon szigorúan 

tartassák be a burkolt felületek maximális nagyságát.  

‐ Fontos lenne az „Arculati kézikönyv” előírását betartatni, miszerint a be nem épített terület max. 

40%‐a lehet burkolattal ellátva. Egy városi ágdaráló segítene a kerttulajdonosoknak a zöldfelületek 

megtartásában, ezáltal kevesebb lenne a kőburkolat. 

 

Közlekedéshez kapcsolódó javaslatok   

‐ Javasoljuk az egységes bérlet bevezetését a MÁV‐ra és a Volán‐ra, ami további előnyt biztosít a 

tömegközlekedés használóinak, (ahogyan ezt Pilisszántó elérte). 

‐ Szorgalmazzuk a kerékpárutak létesítését. 

‐ Szeretnénk helyi autóbuszos körjáratot, elektromos buszokkal (Ld.: Energia önellátás!)  
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Hulladékkezeléshez kapcsolódó javaslatok 

A jelenlegi szolgáltató megbízható, örülünk az önkormányzat illegális hulladéklerakók felszámolására 

tett  erőfeszítéseinek,  ugyanakkor  fontosnak  tartjuk  a  hulladékok  keletkezésének  megelőzését. 

Tudatosítani  kell  a  lakosság  körében,  hogy  törekedni  kell  a  „nulla  hulladékra”  (Graczka  Sylvia 

szakdolgozatában kidolgozta Pilisvörösvár Nullahulladékos programját) 

‐ A Hulladékudvarban lehetőséget kellene biztosítani ‐ akár külön térítés ellenében ‐ legalább 1m3 

építési hulladék elhelyezésére. 

‐ Ki  kell  dolgozni  szigorú  büntetési  rendszert  a  hulladékot  égetőkkel  szemben,  de  itt  is 

elsődlegesnek tartjuk a felvilágosítást, figyelmeztetést. 

‐ Kérjük átgondolni, milyen módon tudná hasznosítani a város a maga hulladékát (Pl. helyi, városi 

komposztálás, energia előállítása pl. ágdarálékból).           

‐ A temetőben szeretnénk, ha szelektív hulladékgyűjtő lenne egész évben, a Hallottak napja körül 

ez különös figyelmet igényel.  Észszerű lenne egy temetői komposztáló kialakítása. 

 

 

Egyesületünk  a  fenti  program  megvalósításában  erejéhez,  tudásához  mérten  felajánlja 

együttműködését. 

 

Pilisvörösvár, 2021. augusztus  26. 

 

 

Üdvözlettel: 

 

 

Temesvári Anna, elnök 

Szebb Környezetünkért Egyesület 


